

סודי ביותר

עמדות ישראל, המעצמות והערבים במו"מ להפעלת מועבי"ט
לצורך החלטה על הפסקת האש
6.10.73 - 22.10.73

	6.10
	11.00
	<u>הצעת ארה"ב</u>
האמריקאים הציעו לסובייטים, שהם והסובייטים, יקראו לשיבת מועבי"ט, שבה יוחלט על הפסקת הקרבות וחזרה לקווי הפסקת האש. צעד זה יאפשר להם לעמוד על כוונותיהם האמיתיות של הסובייטים, כפי שחילבו במאמצי זייאת לקיים ישיבת חרום של העצרת. הבהיעם התנגדות מוחלטת להצעה בשיחותיהם בניו-יורק עם וולדהיים. זה מחייבם לבקש ישיבת מועבי"ט. הרוסים - גישתם להצעה עד כה on commital הם אמרו שהם שותפים לדאגה האמריקאית ודנים עתה בצעדים שיש לנקוט בהם, כדי לתאם עמדות. האמריקאים הודיעו כי אם ישיבת העצרת ב-8.10 תהפוך למלחמת תעמולה we will became very tough.	
האמריקאים יבקשו יחד עם הבריטים ישיבת מועבי"ט, בה ידרשו הפסקת אש וחזרה לקווי ה-5.10.	12.30
נ! נחליט על מועבי"ט רק ב-7.10.	20.00
אין להסכים להפסקת אש עד שלא יוחזר הסטטוס קוו אנטה. (הוראה לושינגטון).	23.55
רה"מ מעריכה יוזמת האמריקאים להכשיל יוזמת זייאת.	7.10 01.30
בקשר להצעת האמריקאים בענין מועבי"ט (6.10), כי במועבי"ט יוחלט על הפא"ש והחזרת הכוחות המצריים והסוריים למצב שקדם למיתקפתם, רה"מ חוששת, כי במועבי"ט הצעה זאת עלולה להתפתח למשהו אחר. לא נקבל החלטה על הפא"ש כל עוד המצרים והסורים מעבר לקו, ומאחר שיש סיכוי סביר לעקירתם תוך 3 ימים, סבורה רה"מ כי לא רצוי לכנס מועבי"ט לפני מימוש סיכוי זה.	11.10
רה"מ מעריכה ומסכימה לדעתו השלילית של נ. בענין הדיון בעצרת ובנוגע למועבי"ט לא היתה רוצה להגיע לעימות עם מועבי"ט, כאשר מצבנו עודנו קשה. מבקשת דחית מועבי"ט ל-10/11.10, כי עד אז יש יסוד להניח שנהיה במצב מיתקפה.	12.40
מטרתנו ליטול יוזמה ולהציע הצעה שכוללת קריאה להפא"ש וחזרה לקווי 6.10. הצעה כזו אמנם תיכשל, אך נרוויח זמן. נבקש כינוס מועבי"ט להערב ב-7.10, נציע הצעת החלטה שתעמוד לדיון. אם לא נלך בדרך זו, קיימת סכנה שניסחב לדיון שבו תעמוד על הפרק הצעה להפא"ש בלבד. אם הצעה כזו אכן תעמוד על הפרק, החלטתם אתמול (6.10) היתה להטיל ווטו, אך אין הוא יכול להבטיח שהחלטה זו תמשיך להיות שרירה וקיימת. יעשו הכל להרוויח זמן.	10.15 עמדת ארה"ב להרוויח זמן
<u>מועצת הבטחון</u> נ. : כי ישיבת מועבי"ט נקבעה ל-8.10 אחר הצהריים. מצפה מהבריטים שיעזרו במשיכת הדיון. הורה סקאלי לנאום ארוך ומצפה פעולה דומה מאכן. אמר לבריטים כי ארצות הברית תומכת בחזרה לקווי ה-5.10 בעוד שהבריטים בעד הפסקת אש בלבד. אין הם מתכוונים להגיש שום הצעת החלטה ב-8.10. לפי ידיעתם אין גם אף אחד שמתכוון להגיש הצעה.	ארה"ב: חזרה לקו 5.10 23.45
<u>עצרת</u> דיבר עם נשיא העצרת שרק מצרי, סורי וישראלי ינאמו נאומים אינפורמטיביים, והנשיא לא יתן רשות דיבור לאחרים. אמר לזייאת, שאם יפרו סנריו זה ינתק עמו ההידברות.	
לא נבקש להקדים זימון מועבי"ט להיום. (הוראה לושינגטון - 0115).	8.10

- 14.30 ארה"ב : נ. - עמדתם הרשמית - חזרה לקווי הפא"ש. עמדה זו ינקטו גם במועבי"ט, אך כמוסכם לא יגישו הצעת החלטה.
- לא תגיש הצעה במועבי"ט.
- מישיבת הממשלה
- ישראל: אי- הענות להפאש כשהאויב בשטחנו.
- אין אנו גורסים הענות להפא"ש כל עוד חיילי האויב בשטחינו, לכן אין להעלות על הדעת למלא אחר החלטת הפא"ש, כל עוד לא נהדפו צבאות האויב. יש להשתדל להשקות ולהאריך הדיון.
- הכרח להעמיד כתנאי להפא"ש חילופי שבויים כולל ממלחמת ההתשה.
- נ. חזר ואמר שעמדתם חזרה לקווי הפא"ש, אך לא יגישו כל הצעת החלטה במועבי"ט.
- 15.15 נ. לדיניץ - לפי הסיכום עם נשיא מועבי"ט ידברו רק האמריקאים. הוא ידבר עם הבריטים, כדי שהם לא ידברו. עיקר מטרתם להרוויח זמן.
- 17.00 נ. לדיניץ - הצליח להרגיע זיאת. אמר לו כי אין בכוונת ארה"ב להגיש החלטות.
- 19.00 נ. לאבן: ישתפו אתנו פעולה להרוויח זמן. הסכימו ללכת בקצב איטי.
- 18.40 נ.. לשלו - שסקאלי מסר לזיאת כי ארה"ב לא תגיש שום הצעת החלטה, אך יכלול בנאומו התייחסות לקווי הפא"ש. זיאת ביקש דחיית כינוס מועבי"ט בשעתיים.
- הבנה אמר' - סובי"ל: שניהם לא יגישו הצעת החלטה.
- הרוסים בשיחתם עם נ. - הוסכם כי אף אחד משני הצדדים לא יגיש הצעת החלטה במועבי"ט, בלי להודיע על כך לצד השני 8 שעות מראש. לדעתו, הערבים לא יגישו הצעת החלטה. הערכת דיניץ - ההבנה בינינו לבין האמריקאים בצורך להרוויח זמן שפעלה עד עכשיו, תמשיך לפעול עוד יום-יומיים, כאשר הלחץ יגבר פנימית בארה"ב וכן מצד בנות בריתה של ארה"ב ובריה"מ.
- נ. מצפה שתהיה היום קריאה במועבי"ט להפא"ש מבלי לדרוש חזרה לקווים. הם ינסו למשוך זאת ל-10.10.
- 9.10
09.15
- נ. לדיניץ - על התפתחויות הצפויות במועבי"ט. עלולה להופיעה ב-10 או ב-11 הצעה במועבי"ט להחליט על תביעה לנסיגת ישראל לגבולות שלפני יוני 67, וארה"ב תצטרך להטיל ווטו. אחר כך עליה להופיע הצעה שתדרוש הפא"ש על בסיס המצב הצבאי שיהיה קיים באותו מועד. לארה"ב יהיה אז קשה להטיל ווטו. אילו נמשכה רק כמה ימים עמדתם היא חזרה לקווי הפא"ש ועל החלטה הדורשת הקפאת מצב יטילו ווטו.
- 10.10
16.00 בריה"מ: הצעה להחלטה משותפת עם ארהב להפא"ש בלבד.
- סקוקרופט כי הרוסים הציעו לניקסון לשקול הצעת החלטה משותפת, הקוראת רק להפא"ש. ניקסון שוקל העניין. נ. מקווה שיצליח לדחות הכל ל-11.10
- חלום הסוף - to give consideration to a joint resolution for a simple cease-fire.
- הרוסים ביקשו תשובה היום אה"צ.
- ד. מפציר לא להענות לתמרון הרוסי. סוקרופט ענה כי מוקדם או במאוחר יהיה לחץ לקבל החלטה כשקימות 3 אפשרויות:
1. החלטה הקוראת לחזרה לקווי 6.10;
 2. הפא"ש גרידא;
 3. הצעה מצרית לחזור לקווי 4.6.67 "לא יהיה זה טוב אם נהיה במצב שנצטרך להטיל ווטו".

נראה כי יהיו צפויים לחצים ביוזמת בריה"מ להשגת הפא"ש לשם חילוץ הסורים מסכנת התערערות. הפא"ש מהירה מאד תשאיר בידי המצרים השגים במזרח לתעלה. במקרה ונעמוד בפני בעית הפא"ש בטרם הספקנו לשפר מצבנו בחזית הדרומית, נשיג לפחות כושר מיקוח בחזית הצפונית, מהלכים אלה עשויים כמו כן, לאלץ את הסורים להסכים להפא"ש. באם מצרים תסרב להפא"ש, נוכל להמשיך בחזית הדרומית במאמץ צבאי מתוכנן להדיפתם. מהלכנו המרוכז נגד סוריה יתחיל מחר. (הוראה לושינגטון).	01.30
נ. מסר כי לא תהיה היום התכנסות מועבי'ט.	10.10 17.30
נ. - כי ניקסון נוטה להסכים להצעה הסובייטית שתביא להחלטה על הפא"ש כנראה מיום 11.10 לילה שעות נ"י. תרגיל זה יעשה על ידי שהאמריקאים והסובייטים יסכימו ביניהם על הימנעות מהחלטה ויבקשו הבריטים להגיש החלטה כזו על הפא"ש והקפאת המצב הצבאי.	21.30
יש להתנגד להפא"ש המשאירה בידי המצרים השגיהם ממזרח לתעלה ומאלצת אותנו להפסיד השגים בחזית הצפונית, האפשרות העדיפה, החלטה על הפא"ש מותנית בחזרה לקווי 6.10 בשתי החזיתות. בכל דיון בהפא"ש יש לזכור הלפת שבויים. (הוראה לושינגטון).	11.30 ישראל: דרישה להפא"ש וחזרה לקו ה-6.10 בשתי החזיתות.
נ. - כי הצליח לקבל הסכמת ניקסון לדחות התשובה לסובייטים עד ל-12.10.	20.00
נ. ל-ד. - מחשבתו הראשונה של ניקסון היתה לקבל הצעת הסובייטים ולהגיש החלטה משותפת. נ. הצליח לשכנעו שלא ייתכן להגיש הצעה משותפת. אז עלתה אצל ניקסון הצעה שניה, שהם והסובייטים יסכימו ביניהם להימנע מהחלטה כזו ויבקשו הבריטים להגיש הצעה כזו. יש להניח כי הצעה כזו תעבור ב-11.10. ד. - לא נוכל לקבל החלטה. נ. מבין ומסביר כי לא ביקש שנקבלה. ***** ד. הציע שניקסון צריך להשיב לסובייטים כי ארה"ב בעד הפא"ש, אך תוך חזרה לקווי 6.10. אם הרוסיסיתנגדו לזה, אזי יציע לחכות להכרעה צבאית בשטח.	22.10
בעת השיחה שוחח נ. עם וולדהיים שסיכומה: - וולדהיים רוצה להגיש מחר הצעה משלו, הקוראת להפסקת פעולות האיבה. נ. סיכם עם וולדהיים שלא ינקוט בשום צעד, לפני שייקבעו עוד שיחה ב-12.10.	
תכניתנו הצבאית בחזית הסורית מתחילה היום. מקווים להכרעה בחזית זו, תוך 48 שעות.	11.30
נ. מסר שאם האמריקאים לא ישתתפו במהלך הסובייטי, הרי הערכים עצמם יגישו הצעה להפא"ש והצעה כזאת תקבל 14 קולות, תוך הימנעות אמריקאית. מכסימום הזמן שיוכל להשיג הוא עד ל-12.10 בערב.	23.40
נ. מציע סצנריו - יודיע לסובייטים במשך היום את הסכמתו, שמישהו, הבריטים - יציעו הפא"ש, תוך הבנה ששניהם, ארצות הברית והסובייטים יימנעו מהצבעה. ישראל תעמיד תנאי של חילופי שבויים מיידית (גם לאחר ההחלטה תינתן לו 12 או 24 שעות עד שהפא"ש תיכנס לתוקפה).	11.10 07.50 <u>הסצנריו:</u> הבריטים יגישו הצעה להפא"ש. ארה"ב וברייה"מ יימנעו.

- תשובת ד., כי ישראל תדרוש חזרה לקווים בשתי החזיתות. כמוכן שארה"ב תתנגד להצעה סובייטית, הקוראת להפא"ש ונסיגה לקווי 6.10 בגולן והקפאת מצב בסיני. העיר כי ניקסון אמר לו, שלא יוכל להטיל ווטו על הצעות החלטה הקוראות להפא"ש.
- נ. לדיניץ - כי הטקטיקה תהיה שמועבי"ט תידחה ל-20.00 והרוסים לא ינאמו, אך הודעת שר הבטחון, כי צהל בדרך לדמשק, עלולה למוטט כל הסצנריו ואת יכולתם לרסן הסובייטים במועבי"ט. 12.30
- נ. הצליח למנוע ישיבת מועבי"ט להלילה. יצליח למשוך העניין עד ל-12.10 בערב ואז לא תהיה ברירה אלא לפעול בהתאם לסצנריו המוסכם - שאחת המדינות, אנגליה או צרפת, יגישו הצעה על הפא"ש מבלי תוספות. ארה"ב ובריה"מ יימנעו. 16.00
- נ. על שיחתו עם דוברינין: דוברינין לחץ להביא להחלטת על הפסקת אש מקפואה הבריטים מסרו להם, שמלך ירדן ביקש הפא"ש. נפתלי הורה לבריטים להשיב רק ב-12.10 בצהריים. 20.15
גניבה - הפא"ש
stand still -1
- נ.: - המהלכים הדיפלומטיים וכינוס מועבי"ט כנראה רק ב-13.10 בצהריים וחשוב שישראל תשמור על low key 12.10
00.55
- מישיבת הממשלה: - נשארה המגמה שרה"מ העבירה(?) החזרת צבאות בשתי החזיתות לקווי 6.10 ולהתנגד להפא"ש, המשאירה בידי מצרים את השגיהם. (הנחיות לוושינגטון). 01.40
- כל השהייה בעניין מועבי"ט רצויה לנו. (הנחיה לוושינגטון). 12.30
- אנו ממשיכים בחזית הסורית באיטיות. מכל מקום, באשר להפסקת אש נראה לנו הסצנריו ולוח הזמנים של נ., גם בלי השהייה נוספת. כוונתנו ללוח זמנים שהתהליך באו"ם יתחיל במוצאי שבת 13.10 (הנחיה לוושינגטון) 17.30
ישראל מסכימה לסצנריו וללוח הזמנים - מועבי"ט ב-13.10.
- דיניץ מבקש הבהרה (להנחיה משעה 17.30) 16.30
- נ. רוצה להשתמש בבריטים כדי שהם יגישו ההצעה על הפא"ש ו- and still 20.30
בשתי החזיתות. על הבריטים אפשר לסמוך, שלא יכניסו תיקונים בהצעתם כשהדבר נוגע ליחסים בינם לבין ארה"ב.
- דיניץ לנו. - כי רה"מ הסכימה שהצסנריו שלו יופעל. נ. - כי בינתיים אפילו עוד לא סיכם סופית עם הבריטי וכל המהלך יתחיל ב-13.10 בערב. דיניץ: - בעצם לא היה איכפת לנו שהצסנריו יתחיל כבר ב-13.10 בבוקר כי אין לצפות לשינויים נוספים עד מחר. נ. - אלמלא האיומים הסובייטיים, היו מתחילים בסצנריו כבר היום (12.10). אילו ידע שאנחנו לא נמשיך בהתקפתנו גם מחר (13.10), היה מתחיל יותר מוקדם וחבל שלא ידע על כך. דיניץ - שהיכולת שלנו לתקוף היא פונקציה של הציוד, העומד לרשותנו, ואילו קיבלנו מה שהוא הבטיח לנו שנקבל, היה כל מצבנו אחר היום. 23.20
ישראל - נכונות להקדים מועבי"ט ל-13.10 בבוקר.

אבן לירושלים: "לאור ההפשרות באספקה, האם אתם סבורים, כי יש להפעיל הצסנריו ב-13.10? אני שואל לרגל הערת נ. כי הסצנריו צריך להתפתח כשישראל באופנסיבה".	13.10 00.30
רה"מ סבורה, שהדין במועבי'ט במילא לא יסתיים הערב, כך שאין צורך ביוזמה שלנו לשינוי לוח הזמנים של הצסנריו, באשר לזמן נוסף לחימה, זה אינו חל על הגזרה הסורית אלא על המצרית, שם לא הושלמה המלאכה.	13.30
אבן ל-נ.: אין כל סיבה להשהות את המהלכים לקראת החלטה להפא'ש. המצב בצפון טוב, בדרום אין עדיין אפשרות להתקפה רבתי.	09.15
נ. - הסצנריו היה כך, שהבריטים היו צריכים להגיש הצעת החלטה בדבר הפא'ש ו- stand still. אולם, הבריטים שאלו את סאדאת לדעתו והוא כמוכן דחה הרעיון של הפא'ש, בלי חזרה לגבולות 67. הרי היה ברור שזו תהיה תגובתו ולא היה טעם לשאול. אם יתברר שהבריטים אינם מוכנים להעלות הצעת החלטה, יפנה לאוסטרלים. אבן חייב המהלך. נ. שאל את אבן מה תהיה תגובת ישראל להצעת החלטה שתקרא להפסקת אש, תוך הקפאה בחזיתות? אבן השיב שתגובתו תהיה לחזור על כך שמדיניותנו היא, חזרה לקו ה-5.10. נ. - ארה"ב לא תטיל ווטו על הצעה להפא'ש והקפאת המצב בשתי החזיתות. שה'ח מנה את ההצעות הבלתי-קבילות על ארה"ב: חזרה לגבולות 67 או חזרה לקווי הפא'ש בצפון והקפאה בדרום. נ. אישר כי יטילו ווטו להצעה של הקפאת מצב לחזית צפונית בלבד, אך אינו מוציא מכלל אפשרות החלטה הקוראת להקפאה בשתי החזיתות, אשר תהיה מתורגמת לשפת המעשה בחזית הצפונית בלבד, בהסכמת שני הצדדים.	הצסנריו נכשל. הבריטים פנו לסאדאת שהגיב בשלילה. מצרים תובעת הפסקת אש וחזרה לקווי 67.
נ. מוסר כי הסובייטים הודיעו לו, שלא יוכלו לשמור על הסצנריו שהוסכם אתם ולהימנע, מכיוון שהמצרים דחו את ההצעה. נ. שואל, אם רצוננו שארה"ב תגיש הצעת החלטה. הוסיף כי אינו נלהב מכך.	20.30 בריה"מ: נסיגה מהצסנריו. מצרים דחתה ההצעה.
גם אנו היינו בספק לגבי רצון המצרים בהפא'ש, על כן איננו מופתעים... אין כרגע מה לעשות. נבריק כשהיו מחשבות. (תגובה מתל אביב).	14.10 06.15
סקורופט לדיניץ: כי מסר לנ. שישראל אינה רוצה שארה"ב תגיש הצעת החלטה בענין הפא'ש. נ. מוסר, כי יוגשו הצעות מטעם הפרו-ערביים להפא'ש, עם תנאים של חזרה לגבולות 4.6.67.	09.15
אין אנו רוצים שארה"ב תגיש הצעת החלטה. (מת"א).	09.05
סקורופט קרא מן הכתב בשם נפתלי. הרוסים פנו לארה"ב ב-16.10 ושאלו אם יהיו מוכנים ללכת להצעה של הפא'ש in place בשתי החזיתות, כשהיא קשורה ב-242. האמריקאים השיבו לסובייטים, כי יש ללמוד הענין (הערת השגריר: עובדת השהיית העברת המידע, מעידה כי האמריקאים אינם מאיצים במהלכים). סקורופט הוסיף, כי גישתם תהיה תלויה באופי ה- linkage בין הפא'ש ל-242. לדעתו הצעת הסובייטים קשורה בביקור קוסיגין בקהיר. ההצעה הסובייטית הועברה לאמריקאים, לפני שקוסיגין הגי לקהיר (הסובייטים כמוכן שלא קשרו בין הצעתם לנסיעת קוסיגין). הוסיף כי להערכתם, ההצעה הסובייטית תהיה תלויה בין השאר גם בהגבלת הזמן שהיא מכילה, מי יגיש ההצעה וכמוכן תגובתנו. דיניץ: כי אינו מצפה לתשובה לפני ה-18.10 בבוקר. סקורופט: כי הדבר אינו בוער.	17.10 12.45 בריה"מ הפא'ש בשתי חזיתות קשורה ב-242

נ. לדיניץ: הסובייטים לא פרטו הצעתם ואף לא נתנו שום נוסח, אך הכוונה
hat the cease-fire should lay the basis for the implementation of
242

18.45

לדעתו הסובייטים יגישו לארה"ב הצעת הנוסח, עם שוב קוסיגין מקהיר. הונ
כי הצעה על הפא"ש, זה יהיה דבר hard to refuse וזו גם דעת
ניקסון. הוסיף כי אנו יכולים להיות בטוחים שארצות הברית לא תקבל כל
הצעה
hat makes specific reference to the 67 borders

רה"מ רשמה בהערכה דברי נ. שאנו יכולים להיות בטוחים שארה"ב לא תקבל
כל הצעה, המאזכרת קווי 67, אך עליה להזהיר, כי איזכור 242 בהקשר
להפא"ש עלול להתפרש על ידי המצרים כאיזכור קווי 67.

18.10
14.15

ישראל מזהירה
מאזכרת קווי 67.

רה"מ הוסיפה, כי מבחינת לוח הזמנים אינה רואה סיבה למחר, כאשר לפי
שעה, מן הצד הסובייטי, קיים לא יותר מאשר גישוש ואשר למצב החזיתות, אין
לנו סיבה להאיץ את המהלכים המדיניים.

ישראל - אין להאזין
דמאלכ"ס הוסיף

נ. לדיניץ: - כי אם תבוא הצעה על הפסקת אש, תוך התייחסות ל-242 בלבד,
ללא פרושים, אין לו כל ספק כי הנשיא יקבל זאת בשתי ידיים, והתנגדותנו
תביא לעימות ישיר בינינו לנשיא, העלול לפגוע ברכבת האוירית...
ניקסון רוצה להיות עושה השלום והוא, ק., במשך חדשים רבים החדיר לתוך
מוחו ש-242 זה הבסיס היחיד שממנו ניתן להתקדם למו"מ שלום.

18.10
18.10

נ. הוסיף, כי כבר אמר לרוסים כי דרושות לארה"ב 48 שעות לעיין בכל
הצעה, על כן אינו סבור שמהלכים מדיניים יתחילו לפני ה-20 או 21.

נ. לדיניץ: כי אינו יודע עם מה יחזור קוסיגין מקהיר. האמריקאים
מסרו לסובייטים, כי עמדת ארה"ב היא לדרוש הפסקת אש ותו לא.
תגובת הסובייטים היתה לקשור הפא"ש בגבולות 67, וכאשר ניתקלו בסרוב,
אמריקאי מוחלט, העלו הם את הקשר ל-242 (סקוקרופט אמר ב-16.10 כי
הסובייטים העלו הצעה זו). נ. הוסיף, כי לא יוכל לומר לניקסון כי
איזכור 242 אינו מתקבל על ידי ישראל... הרי הם דחו את הפרוש הערבי.
אם קוסיגין יחזור למוסקבה עם הצעה, הרי ניקסון יקבלה. דיניץ הגיב
כי עתה מדובר על הפסקת אש ואין שום צורך לתת להחלטה על הפא"ש קשר פוליטי
כלשהו. נ. העיר, כי מחובתו להבהיר, כדי שיעביר לרה"מ, שישראל תימצא
במצב מסוכן מאד you will be on mortaly dangerous ground
אם תסרבו לקבל התייחסות ל-242, התייחסות שדרשתם עוד ביוני... אין כל
בעיה לגבי גבולות 67 - הצעה זו תידחה, אולם אשר ל-242
ניקסון יקבלה.

18.25

ד"ר ח"מ - קטן קיין
קסו"ס לקולאז' 67

אמ"כ - סוכה לתורה
הסיק

אל"כ - תורה לקטור
הסיק - 242

נ. לדיניץ: כי התקשר לדוברינין והבהיר לו, כי לארה"ב דרושות 48-36 שעות
לעיון בהצעה. אח"כ התקשר דוברינין ומסר לנ. כי בעוד שעתים יעביר
הצעה לנ. נ. לדיניץ: כי יטפל בהצעה רק ב-19.10 בבוקר, כאשר גם
הוא אינו ממהר.

20.30

נ. העביר לדיניץ ההצעה הסובייטית:

22.30

call on the sides to immediately cease fire and all military action in the position where the troops actually are.

a demand to start immediately after the cease fire phased withdrawal of the Israeli troops from the occupied Arab territories to the lines in accordance with resolution 242, and the completion of this withdrawal in the shortest possible time.

נ. לדוברינין - כי יראה ההצעה לנשיא וישיב להם רק ב-19.10 בערב, אך העיר כי סעיף 2 אינו מתקבל על דעתו, בין השאר, מפני שהקו אליו צריכים הישראלים לסגת חייב להיות קו מוסכם בין הצדדים, כתוצאה ממו"מ ביניהם.

נ. הוסיף: הבעיה העיקרית היא להרוויח זמן ויתן לרוסים תשובה ב-19.10 בערב (18.00-19.00). כן ביקש את השגריר שימסור לרה"מ

be sure to tell her that this is not the American position and that we will not accept it. Don't let her get excited about it. Tell her rather to address herself to a general formulation of 242".

שדר רה"מ . להלן עיקרו:

19.10

The P.M. was not surprised at the Soviet audacity to propose such language. Nor was she surprised that Secretary immediately rejected para 2 of the proposal.

The P.M. urges the Secretary not, repeat not, to enter with the Soviets into any negotiations or dealings based on this language. She continues to advocate a cease-fire calling for peace negotiations, without a limiting straight jacket of Soviet or Arab formulations. (Example: Soviet and Arab meaning of 242).

סודי ביותר

- 9 -

להלן מרה"מ: ישראל מסכימה אם הכוונה להפא"ש, על בסיס הישגיות הכוחות במקומותיהם, החלפת שבויים וקריאה לפתוח במו"מ לשלום. אם הדבר מוסכם עקרונית, יהיה צורך לדבר על הפרטים והקשר המדיני.	18.30 ישראל - הסכמה להפא"ש in place שבויים ומו"מ לשלום.
נ. לפני נסיעתו, כי הסביר לניקסון, כי לאור המצב המשתנה בחזית, הסובייטים גם לא יסכימו לסעיף 1 בהצעתם - הפא"ש בעמדות הנוכחיות. יוצא למוסקבה, ללא הנחיות, אך מעמדת כח ויצטרך לשחק by ear דיניץ מבקשו לא להתחייב לשום דבר, לפני שישראל תעיין ותעיר בנוסח. נ. הבטיח זאת.	20.10 <u>01.30</u>
יש להעביר לנ. שתנאי הפא"ש יכללו גם ביחס להסגר הימי.	21.45
סקורופט מעביר לדיניץ נוסח הצעה שהועברה ממוסקבה.	21.10 <u>14.00</u>

סודי ביותר

סקוקרופט מוסר לדיניץ שהרוסים פנו ב-16 בשאלה לגבי גישת ארה"ב להפסקת אש שתהיה קשורה ל-242.

17/10

לדעת דיניץ לא היתה דחיפות בפניה זו אלינו.

לדעת ק. יגשו הרוסים הצעת נוסח רק לאחר שקוסיגין יחזור מקהיר.

דיניץ אמר כי בוודאי שם לב קיסינג'ר לנימה אצלנו שאין מה למהר.

ק. אמר שמבין אך יהיה קשה להתנגד להצעה על הפ"א וזו גם דעת הנשיא.

דיניץ מוסר לאבן שנדמה לו שמגמת הארץ לדחות עד כמה שאפשר התגבשות החלטה מדינית עד שנצליח להביא לשנוי יסודי בשטח.

18/10

רה"ם לק. : איננה רואה סבה למהר. אשר למצב בחזיתות אין לנו להאיץ המהלכים המדיניים.

(1415)

ת"א לשה"ח : אין לנו כל ענין למהר.

ק. : אם תבוא הצעה סובייטית דבר הפסקת אש תוך התיחסות ל-242 בלבד אין ספק שהנשיא יקבל זאת בשתי ידיים. אם נתנגד, יהיה עמות עם הנשיא... ק. משער שיש לצפות מקוסיגין משהו, לאחר שובו למוסקבה. ק. כבר אמר שדרושות לארה"ב 48 שעות כדי לעיין בהצעה ושאי אפשר להתחיל איזה שהם מהלכים באו"ם לפני ה-20 או ה-21 וגם אז יש מקום לדיון והעמדת תנאים... לבקשת דיניץ לעוד 72 שעות ענה ק. כי אמר 36 שעות ועכשיו יתבע הוא 48. זאת בהנחה שמוטב להוציא הבטחה כזו מהרוסים לפני שתוודע להם האמת לגבי מצבה הצבאי של מצרים

(1815)

דיניץ אמר שיש לנו כל הכוונה (להשמיד את הצבא המצרי) אך לשם זה דרושים לנו זמן ושלא יאיצו בנו במהלכים הדיפלומטיים. (ק. אמר שיזכיר לדוברינין שדרושה לאמריקנים 48 שעות לאחר קבלת הצעה מהרוסים. דיניץ אמר : אולי יגיד 72 שעות, מה עוד שאינו יכול כי כבר אמר 36 ועכשיו יתבע 48) - כך נולד ענין 3 ימים.

(2000)

מסתבר שכשהזכיר דיניץ ענין 3 ימים (72 ש') לא עשה זאת אלא במסגרת של מיקוח עם ק.

ק. אמר לסובייטים כי צריך להראות לנשיא וכי ישיב להם רק מחר בערב.

(2230)

... הדבר העיקרי הוא להרוויח זמן לכן קיבל הצעת הרוסים לבוא למוסקבה.

... יתחיל בשיחות ב-21 בבוקר.

... הם הבטיחו שכל זמן שהוא בדרך הם "יתנהגו בסדר".

... חשוב שישראל תנחית מכת מוות על המצרים עד שהוא יחזור ממוסקבה.

דיניץ מסביר לסקוקרופט שהשעה עכשיו חצות בישראל ואין אנו יכולים לעמוד בלוח שהציע הנשיא. סקוקרופט אמר שכבר ניסו לדחות ולא הצליחו. "בינונו לבין עצמנו הוא מבין שישראל זקוקה לזמן".

(1845)

19/10 ק. שואל האם יוכל לבוא ממוסקבה לירושלים אם ימצא לנחוץ...
כדי להרוויח זמן.

(בערב) ק. : אני נוסע למוסקבה ומעמיד לרשותכם 48 שעות. אני מניח
שעד ל-21 בערב לא יהיה זכר לצבא המצרי.

1845) 21/10 שדר ניקסון לרה"ם :
ק. הגיע להסכם עם ברז'נייב על החלטה שאנו והסובייטים מתכוננים
להציג הערב במועב"ט. אנו מתכוננים לקרוא לכנוס מועב"ט ב-2100.

עיקרי הדו"ח למוסקבה

אחד מטורינו חתך את כביש סואץ-קהיר הצפוני. בידי ישראל
עתה היוזמה. תקענו טריז בין שני הצבאות המצריים. סכנת
כיתור מתפתחת לאורך ארמיה 3.

20/10
1600

היעד העיקרי הישראלי : להנחית מכות חמורות על הצבא המצרי
כדי לפגוע חמורות בכושר הלחימה שלהם בין אם ישראל תצליח
להביא להתמוטטות הצבא המצרי, בין אם לאו. כבר השגנו קצת
כושר מיקוח. אנו מיחסים חשיבות רבה לרכישת כושר מיקוח נוסף
בעתיד הקרוב ע"י פתוח יוזמות חדשות. עם זאת, כל פעולותינו
מודרכות ע"י האפשרות של התקרבות הפסקת האש. כשתבוא הפסקת
האש חשוב שנמצא בקו שיש לו ערך מבחינה מדינית צבאית.

(צהרים זמן מוסקבה)

דו"ח ג' למוסקבה.
המבצע דרומית מערבית מן האגמים המרים לימשך כמה ימים.

21/10
1115